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Abstract

        
The article reports on the results of a follow-up examination of 25 applicants for a social insurance pension who had been thoroughly examined 2 to 4 years earlier because of a suspicion of compensation neurosis (see Fortschritte Neurol. Psychiatr. 50 (1982) 207-214). - Two-thirds of the 24 still living persons were followed up by means of a questionnaire; in one-half of the patients, it was possible to study the court files. It was shown that comprehensive information within the framework of a psychiatric expertise which includes a personally investigated biographical anamnesis under psychological aspects of neurosis research and examination based on test psychology, usually results in rapid termination of the lawsuit involved, with mutual consent. This is a particularly interesting point, since in all cases the lawsuits instituted by the claimants had been going on for several years.


        
 The article also examines the question of the influence exercised by the rejection or granting of the pension, on the pattern of symptoms displayed by the patients, and on the continued medical and psychiatric-psychotherapeutic treatment, as well as on rehabilitation and reinstatement.


      
        
Zusammenfassung

        
Berichtet wird über die Ergebnisse einer Nachuntersuchung von 25 Rentenbewerbern, die wegen des Verdachts auf Vorliegen einer Rentenneurose 2-4 Jahre zuvor eingehend untersucht wurden (vgl. Fortschritte Neurol. Psychiatr. 50 (1982) 207-214). - Zwei Drittel der noch lebenden 24 Probanden konnten anhand eines Fragebogens nachuntersucht werden; eine Einsichtnahme in die Gerichtsakten war uns in der Hälfte der Fälle möglich. Es konnte gezeigt werden, daß eine umfassende Sachaufkiärung im Rahmen der psychiatrischen Begutachtung, die eine persönlich erhobene biographische Anamnese unter neurosenpsychologischen Gesichtspunkten sowie testpsychologischer Untersuchungen einbezieht, zu einer raschen und einvernehmlichen Beendigung des Rechtsstreits führt. Dies verdient besondere Beachtung, da es sich ausschließlich um Rentenverfahren mit langjährigem Verlauf handelte.


        
 Weiterhin wird der Frage nachgegangen, welchen Einfluß die Ablehnung oder Gewährung der Rente auf das weitere Beschwerdebild, auf die weitere ärztliche und psychiatrisch- psychotherapeutische Behandlung und auf die berufliche Wiedereingliederung hat.
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